

HESAmail

XMail [noreply@pyramiq.be] namens jrotty@etui.org

Verzonden: donderdag 1 maart 2012 14:26

Aan: tutb@mailing.pyramiq.be

hesamail

No. 87 - February 2012

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

[> Version française plus bas](#)**etui.****etui news****Protecting workers from chemical hazards: 7th ETUI seminar**

Over thirty trade unionists from 20 European countries met in Paris at the end of January for the 7th seminar on the protection of workers facing chemical risks. After drawing up a critical analysis of the first years of implementation of the REACH regulation, the participants agreed to call on the competent authorities in the various Member States with regard to the substances recorded as being carcinogenic but not registered with the European Chemicals Agency (ECHA). [Read more](#)

New publication: "Firefighters: feeling the heat"

The ETUI, in cooperation with the European Federation of Public Service Unions, has recently published a brochure on working conditions for fire-fighters in Europe. It addresses the "classic" risks involved in this profession (risks from smoke, heat, etc.), as well as the impact of the organisation, structure and funding of fire services on firemen's health and safety. Brochure author and ETUI researcher Fabienne Scandella finds it deplorable that the often tragic consequences of the accidents which can occur during fire-fighting operations seem to mean that the risks to which those intervening expose their health are neglected. Among other suggestions, therefore, she recommends regular medical monitoring of workers in the sector, including retired fire-fighting staff. (price: 10 euros)

[- Read more](#)[- To order the brochure](#)**Working conditions' seminar - registrations close on 9 March**

Anyone wishing to attend the seminar being staged by the ETUI on 26 and 27 March in Brussels on surveys into "Working conditions" must be sure to return their registration form by Friday 9 March at the latest. [To register](#)

european news

The Eternit case in Turin : A trial with far-reaching implications



On 13 February 2012, after a trial lasting almost three years, a court in Turin sentenced Swiss billionaire Stephan Schmidheiny and Belgium's Baron Louis Cartier de Marchienne to sixteen years in jail. These former executives of the Eternit group were found guilty of having triggered "a permanent health and environmental catastrophe" which led to the deaths of some 3,000 people in Italy, both former workers and residents of four areas where Eternit-Italy had its factories. Laurent Vogel's article plots the lengthy struggle waged by the Italian victims of asbestos. [Read more](#)

To have your name removed from the mailing list of the hesamail, simply send an email with "remove hesamail" as the subject line to the [ETUI](#).

hesamail fr

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

nouvelles de l'etui

Travailleurs et produits chimiques: 7ème séminaire de l'ETUI

Plus d'une trentaine de syndicalistes provenant de 20 pays européens se sont réunis à Paris fin janvier pour la 7ème édition d'un séminaire dédié à la protection des travailleurs face aux risques chimiques. Après avoir dressé un bilan critique des premières années de mise en œuvre du règlement REACH, les participants se sont accordés pour interpeller les autorités compétentes dans les différents États membres à propos des substances répertoriées comme cancérogènes mais non enregistrées auprès de l'Agence européenne des produits chimiques (ECHA). [En savoir plus](#)

Nouvelle publication: "La santé et la sécurité des hommes du feu"



L'ETUI, en coopération avec la Fédération syndicale européenne des services publics, vient de publier une brochure sur les conditions de travail des pompiers en Europe. Les risques "classiques" de ce métier y sont abordés (risques liés aux fumées, à la chaleur, etc.), de même que l'impact de l'organisation, de la structure et du financement des services d'incendie sur la santé et la sécurité des "hommes du feu". "Les conséquences souvent tragiques des accidents qui peuvent survenir lors d'interventions de lutte contre le feu semblent concourir à négliger les risques auxquels les intervenants s'exposent pour leur santé", déplore l'auteure, Fabienne Scandella. La chercheuse de l'ETUI recommande donc, entre autres, une surveillance médicale systématique des travailleurs du secteur, y compris des retraités. (Prix : 10 euros)

- [En savoir plus](#)
- [Pour commander la brochure](#)

Séminaire "Conditions de travail" - clôture des inscriptions le 9 mars

Les personnes qui souhaitent assister au séminaire que l'ETUI organise les 26 et 27 mars prochains à Bruxelles sur les enquêtes "Conditions de travail" doivent renvoyer leur bulletin d'inscription pour le vendredi 9 mars au plus tard. [Pour s'inscrire](#)

nouvelles européennes

La signification exceptionnelle du procès Eternit à Turin



Le 13 février 2012, au terme d'un procès qui a duré presque trois ans, un tribunal de Turin a condamné à seize ans de prison le milliardaire suisse Stephan Schmidheiny et le baron belge Louis Cartier de Marchienne. Ces anciens dirigeants du groupe Eternit ont été reconnus coupables d'avoir provoqué "une catastrophe sanitaire et environnementale permanente" ayant causé la mort d'environ 3.000 personnes en Italie, anciens ouvriers ou habitants de quatre localités où Eternit-Italie avait ses usines. Laurent Vogel retrace dans un article le long combat mené par les victimes italiennes de l'amiante. [En savoir plus](#)

Si vous ne désirez plus figurer sur la liste d'adressage du hesamail, envoyez un message à [l'ETUI](#) avec la mention : désabonnement hesamail.

The European Trade Union Institute (ETUI) provides expertise to the European Trade Union Confederation in order to inform the European political debate and social dialogue. Its aim is to promote a quality work environment in all sectors throughout Europe. Hesamail is published monthly. The ETUI is financially supported by the European Community. The European Community is not responsible for any use made of the information contained in this publication.
ETUI, asbl 0418.812.841 / Bd du Roi Albert II, 5 / 1210 Brussels